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تندترین اظهارات جلیلی علیه برجام در مجلس
از حدود 100 حق مسلم در برجام صرف نظر شده است

برنامه جامع مشترک هســته ای، این روزها در مثلثی عجیب در گردش است. 
کمیسیون ویژه بررسی برجام  در مجلس شــورای اسلامی، تیم سابق مذاکره 
کننده به ریاســت ســعید جلیلی و تیم فعلی مذاکره کننده به سرپرستی عباس 
عراقچی! حالا جلسه هفتم این کمیسیون، این بار اما با حضور تیم سابق مذاکره 

کننده برگزار شد و سعید جلیلی، کار را تمام کرد. 

جلسات کمیسیون با دعوت رسمی از جلیلی 
سعید جلیلی، رئیس سابق مذاکره کنندگان هسته ای ایران و غرب بود. »حیات 
طیبه«، شــعار انتخاباتی او بود، حیاتی که بدون تعامل با دنیا قصد تحقق آن را 
داشت. جلیلی مذاکرات هسته ای را آغاز کرد، اما پیش نبرد و گرچه عده ای به 
ثمر رسیدن مذاکرات هسته ای را نتیجه تلاش های ابتدایی او می دانند. شاید 
همین گمان ها باعث شــد تا کمیسیون ویژه بررســی برجام در مجلس شورای 
اسلامی، بخواهد از متن مذاکرات هسته ای، طنابی دو سویه بسازد. طنابی که 
یک طرفش، اعضای فعلی و طرف دیگرش اعضای ســابق تیم مذاکره کننده 
ایستاده اند و خود کمیسیون، به ظاهر در وسط آن قرار گرفته است. لازم به ذکر 
اســت، دعوت از تیم سابق به خواست خود اعضای کمیسیون بررسی برجام به 
عمل آمده است. ســعید جلیلی اما روز گذشــته، کارش را ظاهرا در کمیسیون 
ویژه برجام تمام کرد و صریح ترین سخنانش را در مورد توافق هسته ای و برجام 

بازگو کرد. 

نقوی حسینی چگونه روایت می کند؟
پیش از هر چیز، بهتر اســت ابتدا به چگونگی اطلاع رســانی کمیســیون ویژه 

بررســی برنامه جامع مشــترک بپردازیــم. این 
کمیسیون یک سخنگو دارد: سید 

حســین نقوی حســینی. نقوی 
حسینی که از قضا سخنگوی 

کمیســیون امنیــت ملی و 
سیاســت خارجی مجلس 
شورای اســلامی است، 
این بار هم در کمیسیون 
برجام، ســخنگو  ویــژه 
اســت. نقوی حسینی را 

عده ای اصولگرای عضو 
فراکسیون رهروان ولایت 

و عده ای اصولگرای عضو 
جبهه پایداری می دانند. هر 

چه باشــد، ایــن نماینده 
مجلس شورای 

اسلامی، از مخالفان ساکت توافق هسته ای است. نماینده مردم ورامین، بعد 
از جلسات کمیسیون، از زبان اعضای اصلی کمیسیون سخنانی را نقل می کند. 
در حقیقت، نقوی حسینی راوی جلســات درون گروهی کمیسیون ویژه برجام 
شده است، اما مشخص نیست که نقوی حسینی بر چه مبنایی بعد از هر جلسه، 

از قول اعضای اصلی آن جلسه سخنانی نقل می کند.
این دومین باری بود که سعید جلیلی در کمیسیون بررسی متن مورد توافق حضور 
پیدا می کند. ســخنگوی این کمیســیون در این خصوص روایت کرده اســت: 
»جلیلی بیان کرد که که ما همواره در طــول مذاکرات، مجلس را یک ظرفیت 
مهم می دانســتیم، به ویژه بیانیه هایی که از سوی قوه مقننه صادر می شد به ما 
امکان چانه زنی بیشتری را می داد، از طرف دیگر به طور حتم گام اول مذاکرات 
هســته ای، حضور ســه کشــور اروپایی در مذاکرات بود که نتیجه آن به تعلیق 
فعالیت هسته ای ختم شد اما نظام پس از آن به این جمع بندی رسید که به علت 
عدم انجام تعهدات از سوی غربی ها فعالیت های هسته ای مجددا آغاز شود.« 
یکی دیگر از اعضای این کمیسیون به ایرنا گفته است: »به هر صورت طبیعی 
اســت که وی نگاهی نقادانه به روند مذاکرات هسته ای در دولت یازدهم دارد و 

مطالبی هم که بیان می کند نقاط منفی برجام و قطعنامه است«.

آن طور که ما پرونده هسته ای را تحویل دادیم...
حالا اما نقوی حســینی حرف های بی پرده جلیلی را صراحتا نقل کرده اســت. 
سپس نقوی حسینی به صحبت های جلیلی می پردازد و می گوید: »جلیلی در 
ابتدای اظهارات خود گفت که در روند مذاکرات  شــاخصه قضاوت و ارزیابی ما 
در برجام بر این اساس است که هر چه محدودیت ها کمتر شود تحریم ها بیشتر 
لغو شود. قطعنامه های شورای امنیت بیشــتر لغو شود، محدودیت های 
تحقیــق و توســعه کمتــر شــود. از ذیــل مــاده 41 خارج شــویم، 
بازرسی هایمان کمتر شود. نشان دهنده آن است که ما گامی به 
جلو برداشته ایم. آورده های ما چه بود تعداد سانتریفیوژها، 
راه اندازی فردو،  پیشرفت 76 درصدی آب سنگین اراک، 
کتــور تهران به تولید، 450 کیلو مواد با غنای 20  تبدیل رآ
درصد، تکمیــل و بهره برداری از نیروگاه بوشــهر، 100 
تن آب سنگین، تبدیل قرص های سوخت به میله های 
ســوخت از جمله آورده ها و ســرمایه های هسته ای ما 

بود و ما در چنین شرایطی پرونده را تحویل دادیم.«

از حق مسلم هایمان عقب کشیدیم
ســعید جلیلی در ادامه جلســه انتقادات صریح خودش را 
از توافق هســته ای بیان کرده است، ســید حسین نقوی 
حسینی در این مورد می گوید:» جلیلی معتقد است برای 
بررسی دقیق باید برجام، قطعنامه 2231، متن کامل برنامه 
بلندمدت، پیوســت نقشــه راه همکاری با آژانــس باید مورد 
بررسی قرار گرفته شــود. وی همچنین گفت که مطابق بررسی 
که ما داشتیم جمهوری اسلامی از حدود 100 حق مسلم خود 

در برجام و اسناد زمینه صرف نظر کرده است. مبنای نادرستی در برجام پذیرفته 
شده که قابل قبول نیست. از جمله استثنا شدن ایران، جایگزین شدن »اجازه« 
به جــای »حق« ایران که در NPTتصریح شــده اســت و پذیــرش معیارهای 
غیرمتعارف و ســرانجام اینکه در برجام حتی از حقوق تصریح شده در توافق ژنو 

هم عقب نشینی می شود.« 

برخلاف خط قرمزهایمان عمل کرده ایم
ســخنگوی کمیســیون برجام می افزاید: »جلیلی در ادامه وارد متن برجام شد 
و اولین موضوعی که به آن اشــاره داشت استثنا شــدن ایران بود. استثنا شدن 
ایران برخلاف خط قرمز جمهوری اسلامی هم در برجام و هم در قطعنامه آمده 
است و صراحت دارد یعنی پذیرفتیم که حقوق کمتری در حوزه هسته ای داشته 
باشیم. ضابطه های بازرسی غیرمتعارف را به صورت استثنا پذیرفته ایم. ضابطه 
استثنایی راســتی آزمایی را پذیرفته ایم. برخورد استثنایی با فعالیت هسته ای را 

پذیرفته ایم. پروتکل الحاقی را هم به طور استثنایی پذیرفته ایم.« 
ســپس نقوی حسینی با اشــاره به بازرســی های آژانس بین المللی، می گوید: 
»جلیلــی در زمینه  دسترســی، نظارت و بازرســی ها بیان کرد کــه یکی از خط 
قرمزهای ما عدم ورود بیگانه به حریم امنیتی و دفاعی کشور بود. لازم می دانم به 
این نکته اشاره کنم تمامی خطوط قرمز تعریف شده از سوی مقام معظم رهبری 
متضمن عزت، پیشرفت و امنیت جمهوری اســلامی است. جلیلی همچنین 
گفت ما در برجام دسترسی، نظارت و بازرســی های غیرمتعارف را پذیرفتیم که 
برخلاف خطوط قرمز تعیین شــده است. از جمله اجرای کامل درخواست های 
فرا پروتکل آژانس که مطالبه غیرمتعارفی اســت. چرا که امکان دسترســی به 

بسیاری از اطلاعات کشور را فراهم می کند.«

بحث این دولت و آن دولت نیست
ســخنگوی کمیســیون بررســی برجام در ادامــه تصریح می کنــد: »جلیلی 
کمیســیون مشــترک را یکی از موضوعات قابــل توجه برجام دانســت چرا که 
شــرایط محدودکننده و ســختی را برای ما ایجاد می کند و مهم ترین اثر آن، اثر 
نظارتی و بازرسی اســت از جمله اینکه اثر یک کشــور عضو کمیسیون، معتقد 
 باشــد که ایران به تعهدات خود عمل نکرده است؛ کلیه تحریم ها قابل بازگشت 

خواهد بود.«
سیدحسین نقوی حسینی سپس به موضوع تحریم ها از زبان جلیلی می پردازد 
و خاطر نشــان می کند: »جلیلی گفت مطابق قطعنامه ایــران برای مدت 10 
سال ذیل سند 41 باقی خواهد ماند. پرونده هسته ای تا 10 سال دیگر در دستور 
کار شورای امنیت سازمان ملل خواهد بود. بازگشت پذیری تحریم ها علی رغم 
حفظ محدودیت های درازمدت هسته ای، استثنا شدن ایران در قطعنامه، حفظ 
محدودیت ها و بازگشــت پذیری به قطعنامه های قبلی از جمله موارد قطعنامه 
2231 اســت. جلیلی تصریح کرد که بهره برداری از انرژی هسته ای با صنعت 
مستقل بومی عزم نظام جمهوری است و بحث این دولت و آن دولت نیست. ما 
نیروهای هسته ای در اســتراتژی انرژیک را طراحی کرده ایم و باید به 20 هزار 

مگاوات برق از انرژی هسته ای برسیم.«

توافق هسته ای ثابت کرد می توان با دیپلماسی به نتیجه مطلوب رسید
رئیس جمهور اتریش که کشــورش میزبانی آخرین دور مذاکرات هســته ای ایران و 1+5 را داشــت، در یادداشــتی با عنوان »مسیر دوستی 160 ســاله« خطاب به ملت ایران در روزنامه ایران 
نوشــت: یک بار دیگر نیز اثبات شد که با ممارست، مثبت اندیشــی و اراده برای توافق در چارچوب دیپلماسی، دســتیابی به نتیجه مطلوب در مذاکرات امکان پذیر است. هاینتس فیشر در این 
یادداشــت ضمن ابراز خوشــحالی از اینکه به دعوت دکتر روحانی از امروز دوشــنبه به مدت سه روز به ایران ســفر خواهد کرد گفت این دومین سفرش به ایران اســت و به همراه هیئتی بلند پایه 

متشــکل از مســئولان حوزه های اقتصاد، علوم و فرهنگ اتریش است. وی با ارزشــمند خواندن میزبانی مذاکرات در وین نوشت: ایران به اتفاق 113 کشــور دیگر ابتکار »تعهد بشر دوستانه« 
اتریش را که نســبت به پیامدهای انســانی فاجعه بار ســلاح های هسته ای هشــدار می دهد و هدف آن تقبیح کردن، طرد و از بین بردن این گونه سلاح هاست، مورد حمایت قرار داد. 

فیشــر در ادامه با تاکیــد بر تلاش برای پایان دادن به وضعیت خونین ســوریه و عراق و یمن، ایران را به عنوان قدرت برتــر منطقه ای خواند که می تواند برای دســتیابی به این مهم 
نقش بسزایی ایفا کند. 

کارگزارن در ائتلاف اصلاح طلبان خواهد بود
ســخنگوی حــزب کارگــزاران گفــت: در 
انتخابات مجلس دهم در قالب ائتلاف بزرگ 
اصلاح طلبان فعالیت خواهیم کرد. حســین 
مرعشی با اشاره به جلسه هفته گذشته اعضای 
شورای مرکزی حزب کارگزاران با رئیس دولت 
اصلاحات، گفت که در این جلسه که در دفتر 

خاتمی برگزار شــد، مواضع انتخاباتی حزب کارگزاران مورد بحث و بررسی قرار 
گرفت. ســخنگوی حزب کارگزاران خاطرنشان کرد: در این جلسه نماز ظهر را 
به امامت آقای خاتمی اقامه کردیم و ایشــان با تاکید بر ضرورت توجه به تحزب 
عنوان کردند که علی رغم اینکه ما در زمینه دموکراسی در منطقه پیشتاز بودیم، 
اما در خصوص فعالیت حزبی پیشرفتی نداشتیم. مرعشی همچنین خبر داد که 
شورای استانی حزب کارگزاران جز در دو استان تهران و کرمان تشکیل شده است 

و هم اکنون مشغول تشکیل کانون های تخصصی در شهرستان ها هستند.

رسایی و کوچک زاده حاشیه سازی می کنند
نماینده مردم ایلام با اشــاره به ایجاد حواشی 
توســط برخی نماینــدگان غیرعضوی که در 
جلسات کمیسیون شــرکت می کنند، گفت 
که این نماینــدگان پیش از این در جلســات 
کمیسیون امنیت ملی نیز شرکت می کردند 
اما باتوجه به این که آن کمیسیون تخصصی 

بود،  اجازه داده نمی شد این نمایندگان غیرمتخصص بیش از حد در مسائل ورود 
کنند. به گفته احمد شوهانی اما حالا باتوجه به حضور زاکانی در کمیسیون ویژه، 
این اجازه به آنان داده می شود و خیلی وقت ها محل مشورت قرار می  گیرند.  وی 
همچنین با اشاره به جلسات کمیسیون امنیت ملی با اعضای تیم مذاکره کننده 
گفت که در آن جلسات هم بسیار پیش می آمد که ظریف یا دیگران مسائلی را 
می گفتند و خواهش می کردند رسانه ای نشود اما این نمایندگان دقیقا همان 

بخش ها را رسانه ای می کردند.

به قاسم سلیمانی مثل خرازی علاقه دارم
دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: 
علاقه من به قاسم سلیمانی مثل علاقه ای 
است که به حســین خرازی و احمد کاظمی 
داشتم. محسن رضایی امروز در دانشگاه امام 
حسین )ع( در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه 
فرماندهی آقای قاســم ســلیمانی را چگونه 

می بینید، تصریح کرد که قاسم سلیمانی فردی با تجربه و از دوستان صمیمی 
او اســت  و از فرماندهان موفق دفاع مقدس اســت که از آن زمان تا کنون هم 
ماموریت های خود را به خوبی انجام داده است. وی همچنین در پاسخ به سوال 
دیگری مبنی بر حضور نیروهای نظامی ایران در کشورهای عراق و سوریه تاکید 
کرد که ایران هیچ نیروی نظامی ســازمان یافته مثل تیپ و لشگری را در هیچ 
کشور منطقه ندارد و کمک های ایران عمدتا مستشاری است. به گفته رضایی 
ایران فقط به آموزش و انتقال تجارب به ارتش های عراق و سوریه کمک می کند.

دولت به اقتصاد مقاومتی 
باور عمیق دارد

در ســال های گذشته و با شــدت گرفتن تحریم های 
اقتصادی غرب علیه ایران، اصطلاحی از سوی رهبر 
انقلاب وارد ادبیات اقتصادی کشور شد تحت عنوان 
»اقتصاد مقاومتی«. اصطلاحی که اولین بار در سال 
89 مطرح شد و در ســال 92 سیاست های کلی آن از 
سوی ایشان به روسای قوای سه گانه و رئیس مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام ابلاغ و بارها بر اجرای آن 
تاکید شــد. آیت الله خامنه ای اقتصاد مقاومتی را این 
گونه معنی کردند: آن اقتصادی که در شرایط فشار، در 
شرایط تحریم، در شرایط دشمنی ها و خصومت های 
شدید می تواند تعیین کننده رشد و شکوفایی کشور باشد. 
اما بعد از حصول توافق هسته ای که نوید لغو تحریم ها و 
باز شدن درهای اقتصاد و سرمایه  گذاری کشور به روی 
سرمایه داران خارجی  را می داد، این دغدغه مطرح شد 
که شاید با این اوصاف این سیاست ها به تدریج کمرنگ 
شوند. صحبت ها درمورد لزوم پیگیری سیاست های 

اقتصاد مقاومتی برای اتکای به خود و پیشرفت از درون 
ادامه داشت تا اینکه رهبر انقلاب در دیدار با اعضای 
مجلس خبرگان بر ضرورت تشــکیل ســتاد عملیاتی 
فعال برای اجــرای اقتصاد مقاومتی از ســوی دولت 
تاکید کردند. ایشان در این سخنان در خصوص اهمیت 
تحقق اقتصاد مقاومتی افزودند: اگر اقتصاد مقاومتی 
محقق شــود دیگر هیچ اهمیتی ندارد که پولی که به 
ایران باز می گردد، 5 میلیارد دلار باشد، یا 100 میلیارد 
دلار؛ البته آن مقدار پولی که از دنیا طلبکار هســتیم و 
تاکنون به طور ظالمانه جلوی آن را گرفته اند باید مورد 
استفاده قرار بگیرد، اما اقتصاد مقاومتی نباید متوقف 
به این مسائل شود. حالا معاون اول رئیس جمهوری 
از سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور و دستگاه های 
مربوطه خواست تا برنامه  و پیشنهاد خود را برای تشکیل 
ســتاد اقتصاد مقاومتی تهیه کنند تا در اسرع وقت در 

جلسه  هیئت وزیران مطرح و تصمیم گیری شود.

 تاکید روحانی بر اجرای 
سیاست های اقتصاد مقاومتی

اسحاق جهانگیری در جلسه  شورای اقتصاد با اشاره 
به تاکیدات رهبر معظم انقلاب اسلامی درخصوص 
تشکیل این ستاد، گفت که رئیس جمهور نیز بر اجرای 
سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی تاکید جدی دارد 
و باید در اســرع وقــت برنامه ریزی هــای لازم برای 

اجرای این سیاست ها انجام شود.

 اقتصاد مقاومتی بعد از لغو تحریم ها 
کنار گذاشته نمی شود 

معــاون اول رئیس جمهور ضمن انتقــاد از اینکه در 
برخی از رســانه ها این گونه القا می شود که دولت به 
سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی معتقد نیست و به 
آن توجه نمی کند، گفت: دولت بارها به صورت رسمی 
و غیررسمی تاکید کرده که به بند بند این سیاست ها 
باور عمیق دارد و آن را نســخه ا ی شــفابخش برای 
اقتصاد کشــور می داند که حتی پس از لغو تحریم ها 

نیز آن را کنار نخواهد گذاشت.

مشرق نیوز گفته است: »چه کسانی با بررسی برجام در مجلس مخالفت کردند«
مشکلات و نقاط ابهام در متن برجام باعث شد نمایندگان مجلس بر اساس حق قانونی خود درخواست بررسی تخصصی متن تهیه شده را 

داشته باشند، درخواستی که با مخالفت اصلاح طلبان و دولتی ها روبرو شد.

 فارس گفته است: »هندسه نفوذ و عوامل دل بسته و وابسته«
کسانی که همچنان می کوشند با توقف در برجام جلوی »نفوذ« را بگیرند، بدانند گام های بعدی را نیز از دست خواهند داد. اما اگر پس از 

برجام خوب مدیریت شود، می توان مطمئن بود دشمن از برجام هم آنچه می خواسته را به  دست نیاورده است.

 خردادنیوز گفته است: »وقتی کوچک زاده فرق قطعنامه و برجام را نمی داند«
سواد دلواپسان از یک سو و ادامه سیاسی کاری های آنها در برخورد با ادوار مختلف مذاکرات از سوی دیگر به طور طبیعی نگرانی ها را درباره 

گزارش خروجی مجلس از بررسی برجام به شدت افزایش می دهد.

 فرارو گفته است: »خطای راهبردی موتلفه«
»موتلفه بازنده میدان است« یک کارشناس مسائل سیاسی اصولگرا با بیان این مطلب و اشاره به ائتلاف سه گانه موتلفه، ایثارگران و 

پایداری گفت: همسویی با کسانی که متهم به حمایت از احمدی نژاد هستند برای موتلفه یک خطای راهبردی است.

 598 گفته است: »برجام اقتصاد ایران را به بحران جهانی متصل می کند«
ارتباط با اقتصاد جهانی نه  تنها اوضاع اقتصادی ایران را بهبود نخواهد داد، بلکه به نظر می رسد با بحرانی شدن اقتصاد کدخدا و 

قدرت های بزرگ، کسادی، رکود و بحران موجود در اقتصاد آن ها به اقتصاد ایران هم سرایت کند.

عکس روزسایت نگار

دیدار و نشست خبری 
وزرای امورخارجه 
ایران و اسپانیا صبح 
امروز دوشنبه با حضور 
خبرنگاران رسانه های 
 داخلی و خارجی 
برگزار شد.

خبرنامه


